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ضرورتافزايشظرفيتپالايشيكشور
وزي�ر نف�ت، مهم تري�ن دس�تاوردهاي صنع�ت نف�ت دول�ت 
س�يزدهم را در دي�دار ب�ا رئي�س س�ازمان ص�دا س�يما تبيين 
ك�رد و گف�ت: ب�ه زودي تفاهمنام�ه اي ب�ا صداوس�يما ب�راي 
فرهنگ س�ازي در زمين�ه مص�رف ان�رژي امض�ا مي كني�م. 
به گزارش فارس و به نقل از روابط عمومي وزارت نفت، جواد اوجي در 
حاشيه ديدار با پيمان جبلي، رئيس سازمان صداوسيما اظهار كرد: در 
اين نشست مجموعه اي از دستاوردهاي وزارت نفت را در دولت سيزدهم 
ارائه داديم كه اين شامل تأمين سوخت زمستاني در سال ۱۴۰۰ بود. 

وي با بيان اينكه س��ازمان صداوسيما، اطلاع رس��اني بسيار خوبي در 
زمينه كاهش و بهينه سازي مصرف گاز داشت، ادامه داد: دستاوردهايي 
در حوزه سرمايه گذاري در صنعت نفت طي سال گذشته رقم خورد كه 
جذب سرمايه هاي داخلي و همچنين سرمايه گذاري خارجي بخشي 

از آن بود. 
وزير نفت با تأكيد بر صادرات نفت، ميعانات گازي و فرآورده هاي نفتي 
افزود: انتظاراتمان از س��ازمان صداوس��يما در اين نشست بيان شد و 
اميدواريم در سال ۱۴۰۱ همكاري هاي بيشتري بين دو مجموعه اتفاق 

بيفتد و ما بتوانيم از ظرفيت صداوسيما استفاده كنيم. 
اوجي بر ضرورت كاهش مص��رف انرژي تأكيد ك��رد و گفت: با بحث 
فرهنگ س��ازي در اين حوزه اتفاق هاي خوبي را پيش بيني مي كنيم 
و به زودي تفاهمنامه اي با س��ازمان صداوس��يما امض��ا خواهيم كرد. 
اميدواريم بتوانيم از اين فرصت براي كاهش مصرف انرژي اس��تفاده 
كنيم. وي به بهره برداري طرح هاي بخش بالا و پايين دس��ت صنعت 
نفت در سال ۱۴۰۱ اش��اره كرد و افزود: اين طرح ها كمك شاياني به 
اشتغالزايي و درآمدزايي در كشور مي كند و با اطلاع رساني صداوسيما، 

اميدي به جامعه داده مي شود. 
وزير نفت درباره سوزاندن گاز همراه نفت نيز گفت: يكي از اقدام هاي 
خوب وزارت نفت در دولت س��يزدهم، امضاي ۲۸ قرارداد جمع آوري 
گازهاي مشعل به ارزش حدود يك ميليارد يوروست كه طي دو تا سه 

سال آينده به بهره برداري مي رسد. 
اوجي ادام��ه داد: اي��ن گازهاي غن��ي كه ب��ه دود تبديل مي ش��د و 
محيط زيست را آلوده مي كرد، به عنوان خوراك مجتمع هاي پتروشيمي 
استفاده خواهد شد و با برنامه ريزي انجام  شده در سال ۱۴۰۱ اميدواريم 
بقيه گازهاي مشعل را تا پايان دولت سيزدهم جمع آوري و به اين ترتيب 

كل گازهاي همراه با نفت را تعيين تكليف كنيم. 
وي درباره هش��ت طرح احداث پتروپالايش��گاه هم اظهار كرد: طرح 
احداث پنج پتروپالايش��گاه با خوراك نفت خام و سه پتروپالايشگاه با 
خوراك ميعانات گازي در حال انجام است. همچنين وزارت نفت هم 
ساخت يك واحد پتروپالايشگاهي را با ظرفيت ۳۰۰ هزار بشكه در روز 

در استان هرمزگان به عهده گرفته است. 
وزير نفت گفت: ظرف س��ه تا چهار سال آينده بي ش��ك بايد ظرفيت 
پالايشي كشور را افزايش دهيم تا در زمينه تأمين فرآورده هاي نفتي به 

واردات احتياجي نداشته باشيم. 
..........................................................................................................................................
كاهش1253واحديشاخصبورستهران

پاي�ان  در  ته�ران  به�ادار  اوراق  ب�ورس  كل  ش�اخص 
اولي�ه  عرض�ه  اولي�ن  وج�ود  ب�ا  گذش�ته  روز  معام�ات 
امس�ال ب�ا عقب نش�يني ه�زار و 253 واح�د هم�راه ش�د. 
به گزارش فارس، بورس اوراق بهادار تهران روز چهارشنبه شاهد عرضه 
اوليه ۱5 درصد از سهام آسياتك به عنوان اولين عرضه اوليه سال جديد 
بود، اما با وجود اين شاخص كل با عقب نشيني هزار و ۴۳۴ واحد به رقم 

يك ميليون و 5۲۱ هزار و ۴۳۳واحد رسيد. 
ارزش بازار در بورس تهران نيز به بيش از 6 ميليون و 5۳ هزار ميليارد 
تومان رس��يد. معامله گران بيش از ۱۲/۴ ميليارد س��هام، حق تقدم و 
اوراق مالي در قالب 6۸۴ هزار فقره و ب��ه ارزش 6۱7۸ ميليارد تومان 

داد و ستد كردند. 
ش��اخص كل بورس و ش��اخص قيمت با معيار وزني � ارزشي 9 صدم 
درصد كاهش يافت، اما اين دو شاخص با معيار هم وزن ۳۴ صدم درصد 

رشد كردند. 
شاخص آزاد شناور به اندازه 7 صدم درصد و شاخص بازار اول بورس ۱9 
صدم درصد كاهش يافت، اما شاخص بازار دوم ۳ صدم درصد تقويت 
شد. امروز نمادهاي پالايش نفت اصفهان، سرمايه گذاري دارويي تأمين 
و فولاد آلياژي ايران بيشترين اثر افزايشي را بر شاخص بورس داشتند 
و برعكس نمادهاي مپنا، گل گهر، پالايش نفت تهران و فولاد خوزستان 

بيشترين اثر كاهشي را بر شاخص بورس داشتند. 
در فرابورس ايران شاخص رو به افزايش بود و با رشد ۱5 واحد به رقم ۲۰ 
هزار و 9۱6 واحد رسيد. ارزش بازار اول و دوم فرابورس ايران نيز بيش 

از يك ميليون و ۱۴7 هزار ميليارد تومان شد. 
ارزش بازار پايه به ۳55 ه��زار ميليارد تومان رس��يد. معامله گران در 
فرابورس بيش از ۳/6 ميليارد س��هام، حق تقدم و اوراق مالي در قالب 
۳9۴ هزار فقره معامله و به ارزش 665۳ ميليارد تومان داد وستد كردند. 
نمادهاي صنعتي مينو، پتروشيمي زاگرس و اعتباري ملل، بيشترين 
اثر افزايشي بر ش��اخص فرابورس را         داش��تند و نمادهاي برق دماوند، 
پتروشيمي تندگويان، صبا تأمين و بهمن ديزل بيشترين اثر كاهشي 

در شاخص فرابورس را         از خود به جا گذاشتند. 
با توجه به اينكه ريسك و نوس��ان جزء ذات بازار است، سرمايه گذاران 
حتماً بايد دقت كنند و تازه واردان بهتر است ابتدا از سرمايه گذاري در 
صندوق هاي با درآمد ثابت ش��روع كنند. در حال حاضر بيش از ۲۰۰ 
صندوق س��رمايه گذاري در بورس وجود دارد كه مح��ل خوبي براي 
سرمايه گذاري به شمار مي رود و مش��خصات همه اين صندوق ها در 

سامانه فيپيران ارائه شده است. 
..........................................................................................................................................

تحميلهزينهجديدبهتوليد
بع�د از ح�ذف ارز 4ه�زارو2۰۰ از محاس�به حق�وق ورودي ك�ه 
خود موجب افزاي�ش هزين�ه واردات اقام توليدي ش�د، اين بار 
با لغ�و معافي�ت ماش�ين آلات و تجهي�زات تولي�دي از پرداخت 
حق�وق ورودي، هزين�ه واردات اق�ام مرتب�ط ب�ا تولي�د باز هم 
افزايش يافت ك�ه به�اي تمام ش�ده كالاي نهايي را ب�الا مي برد. 
به گ��زارش ايس��نا، طبق بن��د )غ( م��اده ۱۱9 قانون ام��ور گمركي، 
ماش��ين آلات و تجهيزات تولي��دي، صنعتي، معدني و كش��اورزي از 
پرداخت حق��وق ورودي معاف اس��ت، اما در بودجه س��ال جاري اين 
معافيت لغو ش��د؛ در بند)ص( تبصره 6 قانون بودج��ه ۱۴۰۱ وزارت 
اقتصاد موظف شده كه حقوق ورودي تمامی ماشين آلات و تجهيزات 

توليدي، صنعتي، معدني و كشاورزي را وصول كند. 
بر همين اساس در فروردين ماه امس��ال گمرك ايران از خزانه داري 
كل كشور در اين رابطه استعلام و خواسته تا با توجه به تصريح قانون 
امور گمركي مبني ب��ر معافيت اين اقلام از پرداخ��ت حقوق ورودي  

اعلام نظر كند.

وزير اقتصاد با بيان اينكه ت�ورم جهاني پس از 
جنگ اوكراين و افزايش قيمت نهاده هاي توليد، 
موجب افزاي�ش قيمت ها در فروردين امس�ال 
ش�د، گفت: سياس�ت دولت براي حفظ قدرت 
خريد كالاهاي اساسي در حال جمع بندي است. 
سيداحس��ان خاندوزي در گفت و گ��و با فارس 
تصريح كرد: اگرچه رفع تحريم مي تواند به دولت 
در كنترل تورم كمك كند، اما برخلاف ديدگاه 
گذشتگان، ما در دولت، حل مشكلات معيشتي 
مردم را به رفع يا عدم رف��ع تحريم هاي ظالمانه 

بين المللي گره نزده ايم. 
خاندوزي در پاس��خ به س��ؤالي در خصوص ريشه 
اصلي گراني هاي اخير با تأكي��د بر ضرورت تمايز 
قائل ش��دن بين دو مفه��وم گراني و ت��ورم اظهار 
داشت: تورم به افزايش س��طح عمومي قيمت ها و 
گراني به كاهش قدرت خريد مردم براي چند كالا 
اطلاق مي ش��ود، درحالي كه م��ردم مفهوم گراني 
و تورم را مع��ادل يكديگر می دانن��د و وقتي بحث 
كاهش ن��رخ تورم به مي��ان مي آي��د، آن را نه تنها 
احساس نمي كنند، حتي به آمار و ارقام ارائه شده 

نيز ترديد مي كنند. 
وي افزود: به همين دليل با وجود اينكه بر اس��اس 
آمار منتشر شده از سوي بانك مركزي و مركز آمار 
ايران در چند ماه اخير تورم روندي كاهشي داشته 
)جز فروردين ۱۴۰۱(، همچنان دولت با اين سؤال 
از سمت مردم مواجه است كه چرا قيمت اجناس 

گران شده است؟
خاندوزي با بي��ان اينكه تورم عمدتاً منش��أ پولي 
داشته و دليل عمده آن در ميان مدت و بلندمدت 
به عوامل طرف هزينه و رشد نقدينگي بازمي گردد، 
گف��ت: نرخ رش��د ب��الاي نقدينگي ي��ك معضل 
ساختاري در كشور است كه طي زمان ايجاد شده 
و برطرف كردن كامل اين معضل، پديده اي زمانبر 
و نيازمند برنامه جامع سياست هاي پولي و ارزي 

است كه عمدتاً برعهده بانك مركزي بوده و از سوي 
آن بانك در حال انجام است. 

    افزايش قيمت  در كشورهاي همسايه
وي همچني��ن ب��ه موض��وع افزاي��ش قيمت  در 
كش��ورهاي همس��ايه اش��اره كرد و گفت: به طور 
مثال در تركيه روغن ۲۰۰ درصد و نان ۸۰ درصد 

گران تر شده است. 
خاندوزي همچنين به صفر شدن تعرفه واردات 
در برخي از آنها كه سبب افزايش قاچاق صادراتي 
و در نهايت افزاي��ش قيمت هاي داخلي ش��ده 
است، اشاره كرد و افزود: افزايش تعرفه صادراتي 
برخي كالاه��ا در واق��ع واكنش دول��ت به اين 
موضوعات است و نسبت به ممنوعيت صادرات 
كه دولت هاي قبل اعمال مي كردند، بسيار براي 

تجار و صادركنندگان بهتر است. 
وزير اقتصاد خاطرنشان كرد: درباره افزايش هزينه 
توليد هم برخي نهاده ه��ا در يك ماه اخير افزايش 

قيمت داشته اند كه روي هزينه تمام شده مؤثرند. 
    بسته سياستي دولت براي قيمت كالاهاي 

اساسي در حال جمع بندي است
وي همچنين بيان كرد: بس��ته سياس��تي دولت 
براي قيمت كالاهاي اساس��ي در حال جمع بندي 

نهايي است. 
    موتور كسري بودجه را به نفع كاهش تورم 

كنترل كرده ايم
وزير اقتص��اد اظهار داش��ت: در صورت تس��هيل 
مناس��بات خارجي، افزايش درآمده��اي ارزي و 
برگشت پول هاي بلوكه شده كشور، بديهي است 
مديريت بازار ارز و كنترل تورم تسهيل خواهد شد، 
چون ما در داخل موتور كس��ري بودجه را به نفع 
كاهش تورم كنترل كرده اي��م. همچنين با تأمين 
نيازهاي ارزي صنايع كش��ور، زمينه هاي افزايش 
رشد اقتصادي ميسر مي شود، اما اين به معناي گره 
خوردن رشد اقتصادي كشور به مسئله تحريم هاي 

خارجي نيست و در هر صورت دولت با برنامه ريزي 
و اعمال سياست هاي مناسب به دنبال افزايش رشد 

اقتصادي و كنترل تورم است. 
    حصول رشد غيرتورمي در دستور كار

خاندوزي در پاسخ به اين س��ؤال كه مهم ترين 
اقدمات دول��ت براي ح��ل گراني ه��ا در مدت 
فعاليت خود چه بوده است، گفت: كنترل تورم و 
حصول رشد غيرتورمي از مهم ترين اهداف دولت 
سيزدهم است و از ابتداي شروع به كار دولت نيز 
تلاش شده در راستاي دستيابي به اين هدف گام 

برداشته شود. 
وي كاهش شتاب تورم در ماه هاي اخير را با اتخاذ 
سياست هاي اقتصادي مؤيد اين مطلب دانست و 
اظهار داشت: در واقع براي حل مشكلات ساختاري 
تورم لازم است مجموعه اي منسجم از سياست هاي 
اقتصادي مدنظر قرار گيرد ك��ه در حال حاضر در 
بسته رشد پايدار غيرتورمي در حال تعقيب است. 

وزير اقتصاد از جمله مهم تري��ن مؤلفه ها در اين 
بسته را »مديريت نقدينگي«، »استفاده از اوراق 
بدهي به ج��اي اس��تقراض از بان��ك مركزي«، 
»اس��تفاده از عمليات ريپو بان��ك مركزي بجاي 
سياس��تگذاري پول��ي مس��تقيم«، »مديري��ت 
واردات«، »تقويت زمينه هاي بازگشت ارز حاصل 
از صادرات غيرنفتي به كشور«، »تنوع بخشي به 
مشتريان نفتي« و »كاهش تدريجي نرخ تأمين 

مالي در اقتصاد« عنوان كرد. 
وي همچنين از بسته »هوشمندسازي يارانه ها« به 
عنوان يكي ديگر از اقدامات مهم دولت اشاره كرد 
و گفت: تكليف بودجه ۱۴۰۱ به دولت در مورد ارز 
ترجيحي مشخص است، در تشبيهي دقيق ما در 
دولت به دنبال آن هستيم كه مزرعه اقتصاد ايران 
به جاي آبي��اري غرقابي، هوش��مندانه و هدفمند 
آبي��اري و يارانه ها واقعاً موج��ب حفظ پرداخت از 

جيب اقشار هدف شود.

وزير اقتصاد: هوشمندسازي يارانه ها در دستور كار است
  گزارش 2

شركتساخت:احداثآزادراهصرفه
اقتصاديندارد

مقام مسئول شركت س�اخت با بيان اينكه »نسبت به افتتاح يك باند 
منطقه 2 آزادراه تهران- شمال خوش بين هس�تيم«، گفت: همكاري 
بخش خصوصي براي مشاركت در ساخت آزادراه كمرنگ شده است. 
به گزارش خبرگزاري تس��نيم، محمود ملازينل با ي��ادآوري اينكه عموماً 
احداث آزادراه ها با مش��اركت بخش خصوصي انجام مي شود، اظهار كرد: 
در س��ال هاي دور عمده آزادراه هاي كش��ور با مش��اركت و سرمايه گذاري 
بانك ها احداث شدند و در سال هاي بعد سرمايه گذاران بخش خصوصي و 
پيمانكاران به عنوان طرف مشاركت وارد سرمايه گذاري در بخش احداث 

آزادراه ها شدند. 
وي از كمرنگ ش��دن همكاري بخش خصوصي براي مشاركت در احداث 
آزادراه در س��ال هاي اخير خبر داد و افزود: به دليل ت��ورم و افزايش چند 
برابري هزينه هاي ساخت، جذابيت طرح  هاي مش��اركتي آزادراهي براي 
س��رمايه گذاران بخش خصوصي كاهش يافته و س��اخت آزادراه به سبب 
هزينه هاي بسيار بالا آنگونه كه بايد براي بخش خصوصي مقرون به صرفه 
نيست. وي ادامه داد: توازن هزينه و درآمد سرمايه گذاري در آزادراه را به هم 
ريخته  است و با توجه به هزينه هاي بسيار بالای ساخت آن نمي توان صرفاً 
با اخذ عوارض از وسايل نقليه سرمايه صرف ش��ده در ساخت را مستهلك 
كرد و ناگزير براي جذب س��رمايه گذار بايد مش��وق هاي ديگر براي بخش 

خصوصي تعريف كرد. 
مدير كل دفتر امور مجريان آزادراه ها با اش��اره به اينكه امروز س��اخت 
آزادراه به سرمايه هنگفتي نياز دارد، اظهار كرد: براي جذب سرمايه گذار 
بخش خصوصي نياز به مش��وق هاي جديد داريم، به طوري كه درآمد 
حاصل از آزادراه فقط اخذ عوارض از وسايل نقليه نباشد و بايد بسته هايي 
به عنوان مشوق سرمايه گذاري تعريف كنيم و س��رمايه گذار را به طور 
شفاف و كامل از ماليات معاف كنيم تا س��رمايه گذاران براي همكاري 

رغبت نشان دهند. 
ملازينل در خصوص آخرين شرايط ساخت آزادراه تهران- شمال نيز گفت: 
خوش بين هستيم امسال يك باند از منطقه دو اين آزادراه را افتتاح كنيم؛ در 
اين راستا تونل البرز به طول 6/5 كيلومتر سال ۱۴۰۰ افتتاح شد و اميدواريم 

يك باند از منطقه دو تا پايان سال به افتتاح برسد. 
وي بيان كرد: اين پروژه تا پايان سال ۴هزار ميليارد تومان اعتبار نياز دارد 
كه 5۰ درصد آن برعهده دولت و 5۰ درصد ديگر با بنياد مستضعفان است و 

باند ديگر تا تابستان سال ۱۴۰۳ افتتاح خواهد شد. 
..........................................................................................................................................
يارانهسرمايهدارانيارانهبگيرراقطعكنيد

ي�ك كارش�ناس ح�وزه كار از وزارت كار خواس�ت ت�ا در به روز 
كردن اطاعات مربوط به يارانه بگي�ران اقدام جدي صورت دهد. 
حميد نجف در گفت وگو با ايس��نا  اظهار كرد: در ح��ال حاضر اقتصاد در 
وضعيت شكننده اي اس��ت و دولت كار بزرگي در پيش دارد؛ از يك سو با 
تحريم هاي ظالمانه روبه رو هستيم و از سوي ديگر نقدينگي ها به نحوي در 
كشور هزينه شده است، بنابراين بايد سياست ها و تدابيري اتخاذ شود كه به 

دولت كمك كند و درآمدهاي دولت را در اين شرايط افزايش دهد. 
وي ادامه داد: در ش��رايط حاضر نيازمند اس��تفاده از تجربيات از هر 
طيف و گراي��ش و دريافت ايده ه��اي متخصصان و كارشناس��ان و 
پيشكس��وتان حوزه اقتصاد خصوصاً در بحث تورم هس��تيم و نبايد 
ديدگاه جناحي، حزب��ي و قبيل��ه اي را در اين زمين��ه حاكم كنيم، 
چون زماني بود كه نفت را مي فروختيم و پول آن را به راحتي هزينه 
مي كرديم و س��وء مديريت ها را با پول سرشار نفت پوشش مي داديم، 
ولي اكنون كه اين پول به سختي حاصل مي شود بايد به متخصصان 

داخلي اعتماد و تكيه كنيم. 
به اعتقاد اين كارش��ناس حوزه كار، اثرات جراحي هاي اقتصادي كه هم 
اكنون در حال رخ دادن اس��ت بر طبقه كارگر تأثير مي گذارد، به همين 
دليل جامعه كارگري در شرايط حاضر مطالبه اصلي خود را كنترل تورم 

و قيمت ها در بازار مي داند. 
نجف با بيان اينكه با تورم كنترل شده، س��فره كارگران رنگين مي شود، 
اظهار كرد: ما نمي توانيم از يك طرف حقوق ها را 57 درصد افزايش بدهيم، 
ولي از آن طرف تورم صددرصدي را تحميل كنيم. شيريني افزايش حقوق 
و دستمزد زماني است كه تورم به نوعي كنترل شود و از ورود آن به سبد 

معيشت جلوگيري كنيم. 
وي افزود: به  رغم تلاش هاي دولت براي كنترل و حفظ آرامش بازار در يك 
ماهي كه از سال گذشته قيمت ها در بيشتر اقلام تغيير كرده و مي بينيم 
هنوز افزايش حقوق از آخر فروردين اعمال نشده جنبه رواني و تأثيرش 

را در بازار گذاشته است. 
اين كارشناس حوزه كار به موضوع ارز ۴هزارو۲۰۰ توماني هم اشاره كرد 
و گفت: در شرايط حاضر حذف ارز ترجيحي در بخش دارو را به هيچ وجه 
توصيه نمي كنيم، چراكه دارو يك موضوع مهم و حياتي به شمار مي رود. 
حذف ارز ترجيحي كالاهاي اساسي مثل نان و برنج كه قوت اصلي مردم 
را تشكيل مي دهد و بر سفره كارگران به شدت تأثير مي گذارد، به صلاح 

نيست و دولت مي تواند از راه هاي ديگر درآمد خود را افزايش دهد. 
به گفته وي، افزايش عوارض خروج از كشور از جمله راهكارهايي است كه 

دولت مي تواند از طريق آن كسري درآمد خود را جبران كند. 
نجف حذف يارانه افراد متمول و داراي تمكن مالي بالا را از ديگر راهكارها 
عنوان كرد و با طرح اين پرسش كه مگر در كشور ۸۰ ميليون يارانه بگير 
وجود دارد، گفت: در حال حاضر افرادي هستند كه ممكن است در ملك 
شخصي خود زندگي كنند و اصطلاحاً داراي مسكن باشند، ولي حقوق و 
درآمدي نداشته باشند كه خود را اداره كنند يا بالعكس كساني كه حقوق 
حداقلي و نسبي دارند، ولي در مسكن استيجاري زندگي مي كنند و اجاره 
مي پردازند، دول��ت مي تواند تا زمان پيدا كردن كار يا خانه دار ش��دن به 
آنها يارانه بدهد، ولي عده اي سرمايه دار هستند كه املاك و خودروهاي 
شخصي بسياري دارند كه متأس��فانه به دليل سيستم معيوب اطلاعاتي 
همچنان ياران��ه مي گيرند،بنابراين وزارت كار بايد اق��دام عاجل در اين 
خصوص صورت دهد و شناسايي اين افراد را با جديت دنبال كند تا يارانه ها 

به افراد مستحق برسد. 
وي اخذ مالي��ات را از ديگر راهكارها عنوان ك��رد و گفت: در حال حاضر 
برخي گروه ها و سرمايه داران در كشور از امكانات و يارانه دولتي استفاده 
مي كنند كه وقتي بررس��ي مي كنيم، مي بينيم چندين برج و خانه براي 
خود دارند و ماليات هم نمي پردازند، ولي سهل الوصل ترين راه براي دولت، 
گرفتن ماليات از كارگر و كارمند اس��ت كه به هيچ وجه عادلانه نيست و 

سيستم ماليات گيري بايد اصلاح شود. 
وي در پايان پيشنهاد كرد: كاهش ماليات ها به شكل پلكاني صورت گيرد 

و حقوق هاي زير ۱۰ ميليون تومان از پرداخت ماليات معاف شوند. 
خزانه داري كل كشور نيز در پاسخ به اين استعلام گمرك  تأكيد كرده است 
كه تكليف قانون بودجه لازم الاجرا بوده و بايد با لغو معافيت، حقوق ورودي 
كليه ماش��ين آلات و تجهيزات توليدي، صنعتي، معدني و كش��اورزي 

دريافت شود. 
بر اين اساس در ششم ارديبهشت ماه سال جاري، گمرك ايران اين لغو 

معافيت را به گمرك هاي اجرايي ابلاغ و در دستور كار قرار گرفته است. 
اين اقدام در حالي موجب افزايش هزينه واردات ماشين آلات و تجهيزات 
توليدي خواهد شد كه از سوي ديگر با حكم تبصره 7 قانون بودجه مبني 
بر حذف نرخ ۴هزارو۲۰۰ از محاسبه حقوق ورودي و افزايش آن به نرخ 
حاشيه بازار، بهاي تمام ش��ده واردات مواد اوليه و اقلام مرتبط با توليد با 
افزايش مواجه ش��ده بود، از اين رو اكنون نه تنها افزايش چند برابري در 
نرخ ارز حقوق ورودي اين اقلام ايجاد شده است، بلكه معافيت پرداخت 
حقوق ورودي در ماش��ين آلات خط توليد نيز حذف ش��ده كه بر هزينه 
واردات اين اقلام و در نهايت قيم��ت توليد در داخل تأثير مي گذارد و آن 

را گران مي كند. 

به دنب�ال تش�كيك رئي�س س�ابق بان�ك 
مركزي در م�ورد تس�ويه بدهي ه�ا از دولت 
روحانی برجاي مانده توس�ط دولت سيزدهم 
ب�ا درآمدهاي ارزي ناش�ي از ص�ادرات نفت ، 
رئي�س كنون�ي بان�ك مرك�زي ب�ا اش�اره به 
اينكه مذاكرات ب�راي بازپس گي�ري ارزهاي 
مس�دودي ادام�ه دارد، گف�ت: همزم�ان ب�ا 
افزايش ف�روش نفت ب�ا ارقام بس�يار خوب، 
تم�ام درآمده�اي ارزي را وص�ول مي كنيم. 
تداوم تورم به ويژه در كالاهايي كه مرتبط با معيشت 
مردم جامعه است، از يكس��و و افزايش متغيرهاي 
بخش پولي از س��وي ديگر موجب ش��ده تا كم كم 
انتقاد اش��خاص صبور نيز به وضعيت اقتصادي بالا 
بگيرد، برخي از منتق��دان مي گويند: مگر مقامات 
دولتي نمي گويند نف��ت را با نرخ هاي خوب جهاني 
مي فروش��ند و درآمد آن هم تمام و كمال دريافت 
مي شود، پس چرا بخشي از اين درآمدها به اقتصاد 
و بازار تزريق نمي شود تا تورم آرام بگيرد و مردم نيز 

بهبود وضعيت اقتصادي را احساس كنند. 
   تس�ويه بدهي ه�اي دولت قب�ل مقدم بر 

ارزپاشي در بازار
در اين مي��ان مقامات دولتي ب��ا تأييد اين موضوع 
كه نفت را با نرخ هاي خوب كنوني صادر مي كنند 
و درآمد آن را نيز تمام و كم��ال دريافت مي كنند، 
تس��ويه بدهي هاي برجاي مان��ده از دولت قبل را 
بر بهب��ود ملموس اقتص��اد ايران مق��دم مي دانند 
و مي گويند ب��ا درآمدهاي ناش��ي از صادرات نفت 
بدهي هاي برجاي مانده از دولت حسن روحاني را 
تسويه مي كنند، از اين رو با تسويه بدهي ها وضعيت 

اقتصاد ايران بهبود بيشتري خواهد يافت. 
حال هم زمان با انتشار آمار و متغيرهاي بخش پولي و 
همچنين گزيده تحولات اقتصاد ايران از سوي بانك 
مركزي، عبدالناصر همتي رئيس اسبق بانك مركزي 

مدعي شده كه اگر دولت سيزدهم تنخواه دريافتي 
دولت قبل از بانك مركزي را تسويه كرده باشد،  بايد 
اين رويداد خود را در كاهش رش��د پايه پولي و به 
تبع آن حجم نقدينگي نش��ان دهد كه به زعم وي 

اين گونه نيست. 
  تحليل عبدالناصر همتي 

درباره رشد پايه پولي در ۱4۰۰
همتي در پيامي اشاره كرد: نوشته بودم اگر بر اساس 
ادعا، دولت وظيفه قانوني تس��ويه تنخ��واه يعني 
بدهي 5۴ هزار ميلي��ارد توماني به بانك مركزي را 
به روش ريالي تسويه كرده باش��د، در آن صورت، 
با توج��ه ب��ه حج��م ۴59 هزار ميليارد توماني پايه 
پولي در پايان ۱۳99 اين عمل بايد موجب كاهش 
۱۰واحد درصدي پايه پولي در اسفند ۱۴۰۰ بشود 
و در صورت تحقق اقدام قابل تقديري خواهد بود. 
متأس��فانه پايه پولي در اس��فند ماه ۱۴۰۰، نه تنها 
كاه��ش ۱۰ واحد درصدي نداش��ته اس��ت، بلكه 
طبق آمار اعلامي بانك مركزي رشد پايه پولي در 
پايان س��ال ۱۴۰۰ از ۳۱ درصد فراتر رفته و لذا در 
اسفند ماه ، نسبت به بهمن ۱۴۰۰ ، پنج  واحد درصد 
هم اضافه شده است. بنابرين، تسويه تنخواه دولت، 
طبق روال سال هاي گذشته و به صورت يك عمل 
حس��ابداري جابه جايي منابع بوده است، بنابراين 
موردي براي تقدير وجود ندارد. البته مؤيد روشن 
بودن موتور انتشار پول پرقدرت و رشد نقدينگي و 

دليلي بر تداوم تورم است. 
از س��وي ديگر ، رئيس كل كنوني بانك مركزي كه 
در دوران رياست عبدالناصر همتي، مديريت بانك 
توسعه صادرات را برعهده داشت، به طور تلويحي به 

سخنان همتي واكنش نشان داده است. 
علي صالح آب��ادي، رئي��س كل بان��ك مركزي در 
گفت  وگو با خبرگزاري تس��نيم در پاسخ به سؤالي 
درباره نوسانات اخير بازار ارز، با بيان اينكه درآمدهاي 

ارزي كشور در قياس با سال گذشته بهتر شده است، 
تصريح كرد: درآمدهاي ارزي صادرات هاي صورت 
گرفته به خصوص صادرات نفتي وصول شده است 
و در همي��ن فروردين م��اه اوضاع خوب��ي در حوزه 

درآمدهاي ارزي داشتيم. 
وي با بيان اينكه ۱۱ ميلي��ارد دلار در فروردين ماه 
ارز تخصيص داده ايم، افزود: وضعيت خوب اس��ت 
و خوشبختانه نس��بت به سال گذش��ته در زمينه 

تخصيص ارز به جايگاه ارزشمندي رسيده ايم. 
رئيس كل بانك مركزي با بيان اينكه، بازار متشكل 
ارزي وضعيت خوبي دارد، تأكيد كرد: صادركنندگان 
اس��كناس هاي خود را مي آورند و در س��امانه نيما 
قيمت  ها از ثبات خوبي برخوردار است. بنابراين در 

زمينه تأمين منابع ارزي هيچ مشكلي نداريم. 
  مطالبات از انگليس وصول شد

صالح  آبادي در پاسخ به سؤالي درباره ارز هاي بلوكه 
شده كش��ور در برخي كش��ورهاي خارجي گفت: 
مطالبات ما از كش��ور انگليس وصول و حتي از آن 
پول اس��تفاده نيز شده اس��ت. راجع به ساير وجوه 
مس��دودي نيز به مرور زمان اطلاع رس��اني كرده و 
خواهيم كرد، بايد در مجموع گفت كه روند كار به 
خوبي پيش مي رود. وي در پاسخ به سؤال ديگري 
درباره سرنوشت مذاكرات هسته اي و تأثير توافق يا 
عدم توافق با طرف هاي ۴+۱ بر بازار ارز ايران، با بيان 
اينكه رقم هاي اعلام ش��ده براي آينده قيمت ارز، 
صحيح و كارشناسي نيست، گفت: اين رقم ها براي 
تحت تأثير گذاشتن ثبات بازار ارز است، من سؤال 
مي كنم مگر در سه سال گذشته كه ما تحريم بوديم 
ارز كشور تأمين نشده است؟ ما همين الان ظرفيت 
توليد نفت و فرآورده هاي آن را به دوران قبل تحريم 

بازگردانده ايم. 
صالح آبادي اضافه كرد: ما در زمينه فروش نفت به 
رقم هاي بسيار خوبي رسيده ايم و تمامي درآمدهاي 

فروش نف��ت را وص��ول مي كني��م، بنابراين حتي 
اگر برجام هم نباش��د، تأمين ارز در كش��ور به نحو 
مناسبي انجام خواهد ش��د و هيچ مشكلي در بازار 

ارز نخواهيم داشت. 
گفتني است كنترل نقدينگي كه پيوسته به دليل 
س��اختار مالي دولت و ارتباطش ب��ا بانك در حال 
افزايش اس��ت، يك��ي از دغدغه هايي اس��ت كه در 
اقتصاد ايران وجود داش��ته و دارد، حتي در دولت 
دوازدهم نيز وزير اقتصاد و رئيس كل بانك مركزي 
نسبت به خروج نقدينگي از بازار بانك و ورودش به 
ساير بازارها نگراني جدي داشتند و تلاش مي كردند 
از  نقدينگي را به طرق مختلف كنترل كنند. حال هر
چند گاهي نوسان هايي در بازار ارز، طلا، سكه و رمز 
ارزها رخ مي دهد ك��ه به نظر مي رس��د، نقدينگي 
موجود در بانك ها به اين بانك ها تا حدودي كشش 
دارد. در اين بين بايد ديد سياست دولت سيزدهم در 

حوزه كنترل نقدينگي به چه شكل است. 
بي شك تش��كيك در رابطه با دس��تيابي دولت به 
درآمدهاي ناشي از صادرات نفت و تسويه بدهي هاي 
برج��اي مانده از دول��ت قبل مي توان��د در حركت 
نقدينگي از بانك به بازارهاي رقيب مؤثر باش��د كه 
رئيس كل بانك مركزي به ش��كل تلويحي پاس��خ 

تشكيك مذكور را داد. 
  پيش بين�ي افزاي�ش قابل توج�ه ورود ارز 

به كشور
عضو كان��ون صرافان اي��ران درباره آث��ار معافيت 
مالياتي ورود ارز به كشور گفت: پيش بيني مي شود 
اين بخشنامه موجب افزايش قابل توجه ورود ارز به 

كشور شود. 
به گزارش خبرگزاري فارس كامران س��لطاني زاده 
درباره آثار معافيت مالياتي ورود ارز به كشور اعتقاد 
دارد كه اين بخشنامه موجب افزايش قابل توجه ورود 

ارز به كشور خواهد شد.  
وي افزود: به طور طبيعي وقت��ي دولت ماليات هر 
كالايي را حذف كند، موجب مي شود هزينه فعالان 
آن حوزه كاهش يابد و در نتيجه واردات آن رش��د 
خواهد كرد كه در خص��وص ارز فيزيكي نيز همين 

اتفاق خواهد افتاد. 
وي اظهار داش��ت: پيش از اين فعالان اقتصادي در 
خصوص اعمال ماليات بر ارز هاي وارد شده به كشور 
نگراني داشتند، چراكه اگر ۲۰ تا ۲5 درصد ماليات 
به ارز وارد شده به كش��ور اعمال مي شد، به شدت 
روي سودآوري فعالان اقتصادي تأثير مي گذاشت. 

عضو كانون صرافان ايران گف��ت: معافيت مالياتي 
ورود اس��كناس ارز ب��ه كش��ور مي توان��د واردات 
اس��كناس ارز به كشور را تس��هيل كند. هم اكنون 
ص��ادرات قابل توجه��ي به كش��ورهاي خارجي به 
خصوص همسايه صورت مي گيرد كه ممكن است 
بازگش��ت ارز حاصل از آن از طريق ش��بكه بانكي 
مش��كل يا زمانبر باشد، اما بازش��دن اين راه كمك 

زيادي به صادركنندگان مي كند. 
س��لطاني زاده افزود: اين اقدام باعث افزايش بيشتر 
عرضه ارز در كش��ور خواهد ش��د، زيرا بخش��ي از 
صادركنندگان مي توانند تعه��دات ارزي خود را از 

اين طريق ايفا كنند. 
س��ازمان ام��ور مالياتي هفته گذش��ته ب��ا صدور 
بخش��نامه اي، معافيت مالياتي ورود ارز به كشور را 
از طريق گمركات ورودي جهت اجرا به ادارات امور 

مالياتي سراسر كشور ابلاغ كرد.

 هادي غلامحسيني 
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